RESOLUTION of the
international workshop
“Green Belt of Fennoscandia: environment, economy, education”
Petrozavodsk (KarRC RAS); Vlg. Niemelänhovi, Sortavalsky District, Republic of Karelia (Ladozhskaya Usadba resort)

October 2 – 4, 2018
On October 2–4, 2018 the international workshop “Green Belt of Fennoscandia: environment, economy, education” took place, organized by KarRC RAS, Ministry of Natural Resources and Environment of the Russian Federation, Ministry of Natural Resources and Environment of the Republic of Karelia with the participation of the Kola Science Centre RAS, Ministry of the Environment Finland, Finnish Environmental Institute, University of Helsinki, Metsähallitus. The workshop relied in its work on the “Memorandum of Understanding between the Ministry of the Environment of the Kingdom of Norway, the Ministry of the Environment of the Republic of Finland and the Ministry of Natural Resources and Environment of the Russian Federation on Cooperation on the Development of the Green Belt of Fennoscandia” dated February 17, 2010, “Development Concept for the System of PAs of Federal Importance” until year 2020 (RF Government Ordinance dated 22.12.2011), and Strategy for the Green Belt of Fennoscandia until 2020.
The workshop has gathered over 60 participants representing research and educational institutions from Russia (Republic of Karelia, Murmansk Region) and Finland (Finnish Environmental Institute, University of Helsinki, Metsähallitus), Russian federal- and regional-level ministries and authorities, PA Directorates of the Republic of Karelia and St. Petersburg.
The workshop participants have listened to and discussed presentations about the delineation and development prospects of the Green Belt of Fennoscandia (GBF), its role in biodiversity conservation and as a cornerstone of economic development in border areas, including tourism development. Talks and discussions dealt with the protection of valuable natural objects and systems, conservation and management of historical and cultural heritage, development of PA-based ecosystem services, educational and ecological tourism.
The agenda of the second part of the workshop, which took place in the Ladoga area, included, in addition to presentations, the roundtable “Prospects of GBF development in the mid- and long term”, at which the workshop participants from Russia and Finland, together with representatives of the Sortavalsky District (Head of Sortavalsky Municipal District, Vice-Director of the Northern Priladozhye Regional Museum) discussed the issues of further coordination of activities in protected areas in the Green Belt of Fennoscandia, activation of cross-border projects, and expansion of the territory under PA’s. The workshop participants have also discussed the final report on phase 2 of the Public contract # NI-10-23/119 “Scientific substantiation of the establishment and development of the Russian part of protected area network shared with Norway and Finland”.
The following decisions have been taken based on the workshop proceedings:

1. Approve the project results and emphasize the importance of continuing the efforts to work out concrete proposals on conferring an official status on GBF territory, its zoning, and formulation of development priorities.
2.  Recognize GBF as a key component of the common North European PA system. Acknowledge the marked progress in the study of PA’s in the European North within the Green Belt of Fennoscandia.
3. Consider the possible nomination of all prospective PA’s (whose designation has been recognized necessary in regional PA development concepts and spatial planning layouts) falling with the Forest Fund lands for the status of National forest heritage forests, according to the new Forest Management Instruction approved by the Order of the Ministry of Natural Resources and Environment of the Russian Federation # 122 of 29.03.2018 with view to improving connectivity between individual PA’s and preserving the natural integrity of GBF.
4. Expand joint (Russia, Finland, Norway) research for the study and conservation of the natural, historical and cultural heritage of border areas to establish the scientific grounds for the utilization of the tangible and intangible resources in GBF territory; work out the GBF development program.
5. Recalling the expiry in 2020 of the ten year period since the signing of the trilateral (Norway, Finland, Russia) Memorandum of Understanding on cooperation on GBF development, prepare proposals for its renewal.
6. Strengthen interactions with municipalities and augment the efforts to raise the awareness of local people and businesses in GBF to join forces in the conservation of the natural systems and socio-economic development in the borderlands.
7. Intensify the work to prepare publications about GBF (both academic and popular-science) to raise broad scientific and public awareness of the significance of this territory, its role in the preservation of the natural and cultural heritage of border areas, and development of international relations. Start the work to create the atlas of GBF.
8. Deem it necessary for the nearest future to establish key PA’s in territories within GBF: national park Kutsa, federal nature reserve Vorjema, regional integrated nature reserve Ionn-Nyugoayv, landscape reserve Tulos, wetland and hydrological reserve Koitajoki. Prepare proposals for the establishment of new landscape reserves for the conservation of pristine forests.
9. Define the priorities for the economic development of border areas to make GBF more attractive for investors, especially in the tourism sphere. Prepare recommendations for regional economic development ministries (Republic of Karelia and Murmansk Region) on socio-economic development in GBF.
10. Post the presentations prepared by the workshop participants on the KarRC RAS’ “Green Belt of Fennoscandia” website (given the authors’ consent).
11. Acknowledge the high performance standard of the workshop and thank its organizers, as well as all KarRC RAS staff involved in its preparation and implementation.
РЕЗОЛЮЦИЯ 

международного семинара-совещания 
«Зеленый пояс Фенноскандии: экология, экономика, образование»
2 – 4 октября 2018 г.,

г. Петрозаводск (КарНЦ РАН), п. Ниэмелянхови, Сортавальский район, Республика Карелия (гостиничный комплекс «Ладожская усадьба»)
2–4 октября 2018 г. состоялся международный семинар-совещание «Зеленый пояс Фенноскандии: экология, экономика, образование», организованный КарНЦ РАН, Министерством природных ресурсов и экологии Российской Федерации, Министерством природных ресурсов и экологии Республики Карелия при участии  ФИЦ Кольский научный центр РАН, Министерства окружающей среды Финляндии, Института окружающей среды Финляндии, Университета г.Хельсинки, Лесной службы Финляндии. В своей работе семинар-совещание опирался на «Меморандум о взаимопонимании между Министерством окружающей среды Королевства Норвегия, Министерством окружающей среды Финляндской Республики и Министерством природных ресурсов и экологии Российской Федерации о сотрудничестве в области развития Зеленого пояса Фенноскандии» от 17 февраля 2010 г., «Концепцию развития системы ООПТ федерального значения» до 2020 года (Распоряжение Правительства Российской Федерации от 22.12.2011) и Стратегию развития ЗПФ до 2020 г. 

Семинар-совещание собрал более 60 участников, представляющих научно-исследо-вательские и образовательные учреждения  РФ (Республика Карелия, Мурманская область) и Финляндии (Институт окружающей среды Финляндии, Университет г. Хельсинки, Лесная служба Финляндии), министерства и органы управления федерального и регионального уровня Российской Федерации, дирекции ООПТ Республики Карелии и Санкт-Петербурга. 

Участники семинара заслушали и обсудили доклады о границах и перспективах развития Зеленого пояса Фенноскандии (ЗПФ), роли ЗПФ в сохранении биоразнообразия, а также как основы экономического развития приграничных территорий, включая развитие туризма. Обсуждались  особенности охраны ценных природных объектов и комплексов,  вопросы сохранения и использования историко-культурного наследия, развития экосистемных услуг, познавательного и экологического туризма на ООПТ. 
В ходе второй части семинара, которая прошла в Приладожье, наряду с докладами состоялся круглый стол «Перспективы развития Зеленого пояса Фенноскандии: средне- и дальнесрочные», в рамках которого участники семинара из России и Финляндии, а также представители Сортавальского района (Глава Сортавальского муниципального района, зам. директора «Регионального музея Приладожья») обсудили вопросы дальнейшей координации деятельности на охраняемых природных территориях Зеленого пояса Фенноскандии, активизации трансграничных проектов и расширении территории ООПТ. Кроме того, участники семинара провели обсуждение заключительного отчета по этапу 2 Государственного контракта № НИ-10-23/119 «Научное обоснование создания и развития российской части единой с Норвегией и Финляндией сети особо охраняемых природных территорий».
По итогам работы семинара были приняты следующие решения:

1. Одобрить результаты проекта и подчеркнуть важность продолжения работ по выработке конкретных предложений о придании статуса территории ЗПФ, ее зонировании  и определении приоритетов развития.

2.   Считать  ЗПФ  ключевым компонентом общей системы ООПТ на Европейском Севере. Отметить значительный прогресс в изучении ООПТ Европейского Севера, входящих в Зеленый пояс Фенноскандии.

3. Рассмотреть вопрос о придании всем перспективным ООПТ (необходимость создания которых отражена в региональных концепциях развития ООПТ и схемах территориального планирования), расположенным в границах лесного фонда, статуса лесов Национального лесного наследия в соответствии с новой Лесоустроительной инструкцией, утвержденной Приказом Министерства природных ресурсов и экологии Российской Федерации от 29.03.2018 № 122, для увеличения связанности отдельных ООПТ и сохранения природной целостности ЗПФ
4. Расширять совместные (Россия, Финляндия, Норвегия) исследования, направленные на изучение и сохранение природного и историко-культурного наследия приграничных территорий для создания научных основ использования материальных и нематериальных ресурсов, находящихся на территории ЗПФ, разработать  программу по развитию ЗПФ.

5. В связи с истечением  в 2020 году десяти лет со дня подписания трехстороннего (Норвегия, Финляндия, Россия) Меморандума о взаимопонимании о сотрудничестве в области развития ЗПФ подготовить предложения по его обновлению.
6. Усилить взаимодействие с муниципалитетами и активизировать работу по информированию местного населения и бизнеса на территории ЗПФ с целью объединения усилий по сохранению природных комплексов и социально-экономическому развитию приграничья. 
7. Активизировать работу по подготовке публикаций о ЗПФ (как научных, так и научно-популярных) с целью широкого информирования научных кругов и общественности о значимости данной территории, ее роли в сохранении природного и культурного наследия приграничных территорий и развитии международных связей. Начать работу над созданием атласа ЗПФ.

8. Считать необходимым учреждение в ближайшие годы ключевых ООПТ в регионах, территориально входящих в ЗПФ: национальный парк «Кутса», федеральный заказник «Ворьема», региональный комплексный заказник «Йонн-Ньюгоайв», ландшафтный заказник  «Тулос», болотно-гидрологический заказник «Койтайоки». Подготовить предложения по созданию новых ландшафтных заказников с целью сохранения коренных лесов.
9. Определить приоритеты экономического развития  приграничных территорий для того, чтобы сделать ЗПФ более привлекательным для инвесторов, особенно в сфере туризма. Подготовить рекомендации для региональных министерств экономического развития (Республики Карелия и Мурманской области) по социально-экономическому развитию ЗПФ.
10. Разместить подготовленные участниками семинара презентации на вебсайте «Зеленый пояс Фенноскандии» КарНЦ РАН (по согласованию с авторами). 
11. Отметить высокий уровень проведения семинара и выразить благодарность ее организаторам, а также всем сотрудникам КарНЦ РАН, принявшим участие в ее проведении.

